
מחקר ופיתוח
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משק הבקר והחלב 409
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עמיתיי ד"ר אייל סרוסי ופרופ' מיכה רון".  
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לנו היה על לנו היה מבוסס על סמך ביצועי הפרות והייחוסים 
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לחקור ולפתח את כל תחום השבחת 

עדר החלב וטיפוח גינומי. 
ולר, זכה בתואר יקיר הענף, מסכם 

למעלה מ-40 שנות מחקר ועוד 
 Brad ידו נטויה. לאחרונה, קרן

מהקרנות החשובות בעולם למחקר 
חקלאי, בחרה את אחד ממחקריו 

העוסק בטיפוח גינומי לבעל הערך 
הכלכלי הגבוה ביותר, עוד ציון דרך 

מכובד לפעילות רבת שנים •

ראובן זלץ

יהודה ולר
"פיתחנו כאן ענף ייחודי 

בקנה מידה עולמי"

היתרונות הגדולים זה 
שהענף נמצא תחת פיקוח 
הדוק ומסודר, מכיוון שכל 

ההשבחה מבוססת על 
נתוני אמת המגיעים מכל 

הרפתות בארץ
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של הפרות. כלומר אנחנו יודעים היום איזה גנים משפיעים 
על התכונות המעניינות אותנו. ב-1990 פרסמתי מאמר ביחיד 

עם פרופ' משה סולר ובו תיארנו את מה שנקרא מבנה ניסוי 
של מה שנקרא בתי סב. הכוונה, איך ניתן בבקר לחלב, לגלות 

את הגנים הספציפיים המעניינים בכל מה שקשור לטיפוח. 
המאמר הזה גרף יותר מ-500 ציטוטים בספרות המדעית 

ומשם למעשה התחלנו במחקר המעשי ובכמה מדינות יישמו 

את השיטה הזו, כולל ארה"ב, ישראל קנדה ועוד. זוהי למעשה 
היתה ההתחלה של כל המחקר הגינומי של בקר לחלב. ראוי 

לציין את פרופ' סולר שהיה המנחה שלי בעבודה זו. אני 
עבדתי בצד העיוני, תיאורטי, מי שעבד בצד המעשי היה 

השותף שלי לדרך, מיכה רון ומשנת 1983 עבדנו בצמוד על 
המחקרים שלנו". 

שינה את תחום הפיתוח הגינומי והשבחת העדר. ד"ר יהודה ולר

יהודה ולר – תעודת זהות
יליד שיקגו ארה"ב, בן 68 נשוי לחדוה, 4 ילדים, 19 נכדים, גר 

ברחובות. עוסק מעל ל-40 שנה במחקר של השבחת בעלי חיים, 
בעיקר בקר לחלב, נחשב לאחד מהמומחים הגדולים בתחום. עבד 
בעבר, במנהל המחקר החקלאי במכון הוולקני וכיום, ולר בפנסיה, 

מועסק ע"י התאחדות מגדלי הבקר. ולר כתב את כל התוכניות 
לשימוש בהשבחה וטיפוח בספר העדר. במהלך כל השנים משתף 

פעולה באופן הדוק וצמוד, עם אפרים עזרא, מנהל ספר העדר 
והאחד מבעלי המקצוע הטובים בתחום. ד"ר יהודה ולר כתב 3 

ספרים, הראשון, היבטים כלכליים של השבחת בעלי חיים, השני, 
ניתוח גנים כמותיים בבעלי חיים והספר השלישי, סלקציה גינומית 
בבעלי חיים. ולר פרסם עם שותפיו כ-130 מאמרי מחקר בספרות 

המדעית הבינלאומית וכמובן מאות מאמרים בארץ בנושאי השבחת 
עדר החלב.

כבעל משק ודאי יצא לך להתמודד עם בעיות אספקת מים 
ברפת שלך.

לחץ נמוך , הפסקות מים, פיצוצי צנרת ועוד.

לנו יש פתרון...
מערכת המבטיחה אספקת מים אמינה ורציפה, בכל יום, בכל 

מצב, גם בשעות חירום.
השירות כולל: תכנון ואפיון צרכים, התאמת מערכת ייעודית 

לרפת שלך, התקנה ואחריות.
הכל כדי שהמשק שלך ימשיך לתפקד כרגיל בעת משבר.

הפתרון השלם לאספקת מים בשעת חרום לרפת שלך

"ברפת החלב אחד הדברים החשובים 
ביותר הוא אספקת מים זמינה לפרות

לאורך כל שעות היממה"
עומר נוביץ', מושב מרחביה

איך זה קורה? סרוק אותי

רוצה להכיר את הלקוחות שלנו ? 

משפחת נטפים וי.יהב מאחלים חג שמח ושנה טובה לכל לקוחותינו!

מעוניין בפתרון מערכתי לאספקת מים למשק שלך? 
אזור צפון: ירון אוסטרייכר | 052-8804915

אזור דרום: פז רשף | 054-8078784

www.netafim.co.il
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למעשה, ענף החלב בישראל פועל בייחודיות עולמית?
"כן, בהחלט ניתן לומר זאת כך, תשמע, המחקר שינה לחלוטין 

את פני הענף וכיום חלק גדול מהצלחת ענף החלב הישראלי 
החל אי שם בתחילת שנות ה-80. היתרונות הגדולים 

זה שהענף נמצא תחת פיקוח הדוק ומסודר, מכיוון שכל 
ההשבחה מבוססת על נתוני אמת המגיעים מכל הרפתות 
בארץ. יש את תוכנת נעה שכל הרפתות בארץ משתמשות 

וכ-90 אחוז מהפרות בארץ נמצאות בביקורת חלב, אין 
לזה אח ורע בעולם ולכן הנתונים חשובים ואמינים וניתן 

להשתמש בהם למחקרים רבים בכל התחומים. רוב ההשבחה 
נעשית דרך הפרים ולכן כאן נכנס עניין נתוני האמת. לאורך 
השנים כמות ואיכות החלב בענף נמצאים בעליה בין השאר 
בזכות מחקרים שכאלה, ניתן לומר כי זה למעשה חצי חצי, 

חצי גנטיקה וכמובן חצי זה הממשק המתקדם ברפתות. ויש 
כמובן את הפן הפחות טוב שזה אנחנו ענף קטן יחסית לעולם 

וכדי לבצע סלקציה אתה צריך מדגם גדול יותר בכדי לבחור. 
אתן רק דוגמא, הפר הכי טוב בעולם יהיה כנראה בארה"ב ולא 
בישראל רק בגלל שהם פי 50 גדולים יותר. וכשאנחנו מגיעים 

למחקר גינומי, המספרים והגודל חשובים יותר".

איך המחקרים שלכם השפיעו על עדר החלב 
לאורך השנים?

"עד לפני 10 שנים עבדנו בשיטת הטיפוח הבסיסית, מה 
שנקרא, מבחן צאצאים, בחרנו כל שנה כ-40 פרים צעירים. 

כיום אנחנו מנסים לעקוף את מבחן הצאצאים ועובדים ישר 
עם פרים צעירים על בסיס הגנטיקה שלהם, זה מידע שלא היה 

לנו לפני כעשר שנים. המשמעות הכללית של שינוי השיטה, 
במבחן הצאצאים, עד שקבלנו תוצאות הפר היה כבר בן 5 

שנים ורק אז התחלנו לעבוד איתו חזק ואילו כיום, אתה כבר 
עובד חזק עם הפר מגיל שנה שזה שינוי דרמטי, הקטנת את 

אורך הדור מ-8 שנים ל-שנתיים וחצי בערך". 

שיתוף הפעולה עם אפרים בהתאחדות והמחקר 
האחרון עליו אתם עובדים?

"מאז שיצאתי לפנסיה, לפני כשנתיים אני עובד בצמוד עם 
אפרים עזרא במחקר בנושאי טיפוח עדר החלב. המחקר 

האחרון שעשינו, ניתוח גנטי של הישרדות העגלות ברפת. 
השאלה העיקרית שעלתה במחקר, האם לכלול את התכונה 

הזו באינדקס הטיפוח. בחודש הבא כנראה נדון ונקבל 
החלטות בנושא. ושוב אני חוזר על חשיבות ספר העדר 

ותוכנת נעה בכל הקשור לממשק טיפוח וניהול העדר. זה 
למעשה הערך המוסף שיש לרפת הישראלית". 

לסיום, איך אתה רואה עתיד עדר החלב בנושא 
ההשבחה?

"הבעיה העיקרית שיש לנו זה שאנחנו כנראה קטנים מדי 
לייצור מערכת טיפוח עצמאית. מבחינת טיפוח יש כיום שתי 

התארגנויות גדולות. האחד, הצפון אמריקאית, בעיקר ארה"ב 
וקנדה והשני זה יורו ג'ינומיקס של מדינות אירופה הגדולות. 

הבעיה היא שאנחנו קטנים מדי בשביל כרטיס הכניסה. 
כעת מקימים interbull   התארגנות של המדינות הקטנות 

שאינן יכולות להצטרף להתארגנויות הגדולות. ישראל אחת 
ממקימות ההתארגנות הנקראת, inter genomics  נכון 

לעכשיו מלבד ישראל יש את קרואטיה, אירלנד, דרום קוריאה 
וסלובניה. אני מקווה שיצטרפו מדינות נוספות".

ענף החלב נמצא כיום במגננה ובסכנה, איך אתה 
רואה את העתיד?

"אני אשתמש כאן בביטוי אנגלי מפורסם ואתרגם אותו 

לעברית. אם זה לא שבור, אז למה לתקן. ענף החלב בישראל 
הוא ענף רווחי, מודרני, מהמובילים בעולם, חשוב שהוא 

יישאר במתכונתו הנוכחית".

אפרים עזרא "יהודה חבר, חוקר מעולה 
והמנטור של כולנו"

לפני שנתיים זכה יהודה ולר בתואר יקיר ענף החלב על 
תרומתו רבת השנים לפיתוח וקידום הענף. אפרים עזרא, 

מנהל ספר העדר בהתאחדות ועמיתו למחקרים רבים, כתב 
על יהודה דברים שהוקראו במהלך כנס הבקר לחלב, כנס שבו 

קיבל יהודה את התואר. 
"..יהודה חוקר מהמעלה הראשונה המוכר מאוד במחקר 
גנטיקה כמותית ובפרט בענף הבקר לחלב.  יהודה עוסק 

בתחום התיאורטי והיישומי. פרסומיו במחקר בסיסי בשנות 
השמונים בנושא סמנים גנטיים ותאחיזה לתכונות כמותיות 
בעגבניית הגינה ובשנות התשעים בחינה עוצמה של איתור 

גנים באמצעות תבניות בתי אב ובתי סב בבקר לחלב היוו 
בסיס למחקר ולביצוע מיפוי מסחרי של בקר לחלב". אפרים 
ממשיך ומפרט "יהודה מוביל את כול תחומי הטיפוח בבקר 

לחלב ובזה ייחודו. המעורבות כוללת הגדרת תכונות, ביקורות 
לוגיות, ניתוח גנטי, פיתוח מודל למבחן פרים/פרות ושילוב 

התכונות באינדקס הטיפוח. יהודה אחראי במידה רבה לשינוי 
תפיסתי לאינדקס הטיפוח. מטיפוח לאינדקס המחקה את 

אינדקס התשלום לאינדקס רווח מרבי לרפתן תוך הסתכלות 
לדרישות משק החלב לטווח ארוך". על הפעילות החשובה 
במבחני האינטרבול כתב עזרא על יהודה " פעילות מבחני 

האינטרבול חשובה מאוד לעדר הבקר לחלב בישראל. דרישות 
הארגון מאיכות מבחני הפרים/פרות עולות במשך השנים 
וכרוכים בעבודה רבה. יהודה מוביל את פיתוח המודלים, 

מבחני ולידציה ושגרה בפעילות מול הארגון. יהודה ליווה את 
הקמת התשתית מערכת הגנומי בספר העדר והמבחן המתבצע 

בהולנד". ולסיום ובנימה אישית כתב אפרים עזרא על חברו 
הטוב "בנימה אישית יהודה חבר טוב, חוקר מעולה, מורה 

מצוין שלא חושש לטפל בפרטים כמו ביקורות לוגיות, תכנות, 
מסביר את התיאוריה כשצריך, מוכן להגיע לכול הוועדות, 

להציג, לשכנע, להסביר.  תרומתו של יהודה לענף החלב 
בישראל גבוהה מאוד יהודה הוא המנטור שלנו לכול נושאי 
הטיפוח וספר העדר.  אנו מקווים שיהודה ימשיך ללוות את 

הענף שכולנו אוהבים".   ▲

 bard קרן
הקרן הוקמה לפני כ-40 שנה, קרן דו לאומית 

בשיתוף עם ארה"ב, למחקר בכל תחומי החקלאות. 
נחשבת לאחת מהקרן החשובות בנושאי מחקר 
בתחומי החקלאות השונים. השנה, לרגל חגיגות 

ה-40 להיווסדה, ציינה הקרן את המחקרים החשובים 
שביותר לאורך שנות פעילותה. מתוך 1330 מחקרים 
נבחרו 20 המחקרים המוצלחים שהשפיעו על תחומי 
החקלאות השונים ומתוכם 3 מחקרים שבוצעו במכון 

לבעלי החיים, במכון הוולקני. עבודת מחקר אחת 
ומיוחדת, של יהודה ולר זכתה להכרה כבעלת הערך 

הכלכלי הגבוה ביותר מכל העבודות. כבוד גדול! זאת 
ועוד, מתוך 20 המחקרים שזכו להערכה ותזכורת, 

9 מהם נעשו ונערכו במכון הוולקני. 


